
 

 
 
  
FINAL DE TEMPORADA, UN ANY PERDUT? 
 
Quan arribem a finals d’octubre, principis de Novembre a la premsa local solen 
aparèixer estadístiques sobre nivells d’ocupació i valoracions d’hotelers, 
empresaris d’oferta complementària i altres sectors sobre com mos ha 
funcionat la temporada. És com un ritual. Alguns pensen que millora una mica 
(normalment hotelers) i d’altres, bàsicament de les PIMEs (restaurants, 
botigues, lloguers de cotxes locals…) solen dir que enguany ha estat pitjor que 
l’any passat.  
 
Enguany tenim tres variants noves que hauríem de considerar: a) és la segona 
temporada amb l’existència del Conveni Administració-Hotelers-TT.OO. que 
amb 9 milions de euros i una durada de tres anys. Encara no s’ha valorat 
públicament la seva eficiència. b) El PP, al igual que va fer l’anterior Govern ja 
ha manifestat que no pensa transferir més competències, entre elles la de 
promoció turística. c) Tal com ha anunciat el Conseller Delgado hi haurà retalls 
en la promoció turística pel 2012.  
 
En la memòria del 2009 del CES-ib diu que Menorca “presenta l’estacionalitat 
més elevada…És l’illa que menys millora l’estacionalitat” (pg 153, 164 i 165), és 
a dir no s’ha treballat suficientment en un destí: Menorca amb oferta 
diferenciada i de qualitat per fer-la més atractiva i donar-li suficient valor afegit 
per competir amb altres destins.  
 
La Plataforma ciutadana que lluita per un Transport Aeri Digne, no només pels 
que vivim i treballem a Menorca, sinó també perquè els de fora de l’illa puguin 
venir a preus raonables i competitius, encara segueixen sense veure un 
compromís dels nostres governants. El mercat no garantirà mai, com tampoc 
l’empresa privada, freqüències i preus socials. Només l’Estat en l’exercici del 
seu deure de garantir, el dret constitucional a la mobilitat ,que tenim tots els 
ciutadans, de la mateixa manera que inverteix en xarxa ferroviària i carreteres, 
pot donar la solució.  
 
Tampoc s’avança en el debat necessari del “producte” de què troben els que 
ens visiten. Tenim bona xarxa de transport públic? Tenim bons serveis 
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sanitaris? Tenim prou activitats per donar a conèixer el nostre patrimoni 
cultural? Hem sabut donar un bon ús al PTI? Tenim una bona xarxa de internet 
a l’illa?  
 
I de les persones, ens preocupen les persones? Què hi ha de la formació i les 
condicions laborals dels milers de treballadors que es guanyen la vida, als 
hotels, restaurants, al transport discrecional, a l’Aeroport, a les companyies de 
lloguer de cotxes, al comerç, al port? Aquest debat no l’hem de fer. No toca fer 
balanç de tot açò al final de la temporada?  
 
És normal que el Conseller Carlos Delgado hagi visitar Menorca com a mínim 
en dues ocasions i es vagi a reunir a la seu dels hotelers i no conegui els 
representants dels treballadors? Més encara i la Consellera de Turisme del 
Consell Insular, té preocupació pel capital humà? Perquè no s’ha reunit amb els 
sindicats?  
 
Els empresaris tenen molt a dir, i tant que si, però no tot i manco en 
exclussivitat. Els polítics que governen i també els de l’oposició han de fer feina 
per tota la societat i açò hauria d’incloure un debat seriós sobre on som, quins 
recursos tenim i a on volem anar.  
 
Des de CC.OO. no podrem compartir un debat que no inclogui aspectes 
socials, on a més del model de creixement o desenvolupament del sector, es 
parli de criteris de gestió mediambiental, de sostenibilitat i de cohesió social 
amb uns treballadors que siguin tractats com el que són, el millor capital que 
pot tenir una empresa.  
 
CC.OO. ja hem manifestat en el Consell Econòmic i Social de Menorca, en la 
necessitat de fer balanç global de la temporada i sobre tot de com es gasten els 
doblers públics i quin rendiment donen. Però necessitam a més, obrir 
urgentment un debat on hi hagi tothom i on es parli dels problemes reals i de 
les possibles solucions.  
 
Si vostès demanen com ha anat la temporada a un treballador, en funció dels 
mesos que hagi cotitzat a la seguretat social (si es que ha tingut feina) i les 
condicions laborals i salarials, li donarà una resposta o altra, però segurament, 
en conjunt no seria positiva.  
 
Podem seguir fent “estadístiques” a final de temporada, però si no mos posem 
de valent a fer feina amb problemes estructurals que tenim (som l’illa més 
estacional per alguna cosa), pensem amb els treballadors, i ho fem des de la 
generositat de tots els sectors implicats, segurament tornarà a ser un any 
perdut per Menorca.  
 
 


